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EMILIA MACHO PÉREZ, com a Secretaria de la Comissió de Govern de la Renda Garantida 
de Ciutadania, d’acord amb allò previst a l’apartat e) de l’article 7.3 del decret 78/2019, de 2 
d'abril, de creació i regulació de la Comissió de Govern de la Renda Garantida de Ciutadania

CERTIFICA

Que el contingut de l’Acta 02/21, de la sessió de la Comissió de Govern de la Renda Garantida 
de Ciutadania (RGC), que va tenir lloc el dia 8 d’octubre de 2021 de les 12.00 hores a les 
14.30 h, mitjançant la plataforma Teams, és el següent:

ASSISTÈNCIA

Presideix:          Hble. Consellera Violant Cervera i Gòdia

Vicepresidenta:          Dolors Rusinés i Bonet, secretària general

Secretària de la Comissió de Govern (suplent): Maria José Buil Albero

En representació de la Generalitat de Catalunya

Jordi Miquel Sendra i Vellvè (DG de Prestacions Socials, responsable de l’Òrgan Tècnic de 
la Renda Garantida de Ciutadania)

Juan José Torres López (DG dels Servei d’Ocupació de Catalunya)   

Anna Figueres i Ibáñez (Secretària General d’Afers Socials i Famílies)

Maria José Barón Castellar (suplent del DG de Serveis Socials del Departament de Drets 
Socials)

Lorena Garcia, pel Departament de Presidència

Marta Ferre, pel Departament de Justícia

Raquel García i Sevilla, pel Departament d’Educació

Francesc Sutries i Grau, pel Departament d’Empresa i Treball

Jaume Fornt i Paradell, Director de l’Agència d’Habitatge de Catalunya del Departament de 
Drets Socials.

Aina Plaza Tesías, pel Departament de Salut

Esther Pallarols, pel Departament de la Vicepresidència, Economia i Hisenda

Anna Tarrach Colls (DG de Pressupostos del Departament d’Economia)
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Àngel Luís Miguel (DG de Formació Professional Inicial i Ensenyaments de Règim Especial)

Raquel Saco, pel Departament d’Igualtat

En representació de les organitzacions sindicals més representatives 

CONC UGT 
Miguel Ángel Merino Sánchez Enriqueta Durán Cordero 
Saida Ehliluch El Antit Eva Pino Sánchez 
Ricard Ballera Núria Gilgado Barbadilla

En representació de les organitzacions empresarials més representatives 

FOMENT DEL TREBALL NACIONAL PIMEC 

Jessica Aguilar M. Àngels Benítez

En representació de la Taula d’entitats del tercer sector social de Catalunya 

Sira Vilardell Canal 
Enric Morist Güell 
Francesc Roig Queralt

En representació del Col·legi Oficial de Treball Social de Catalunya 

Mercè Civit Illa 

En representació de les organitzacions associatives d’ens locals més representatives 

Federació Catalana de Municipis Ass. Catalana de Municipis i Comarques 

Alba Barnusell i Ortuño Sònia Oriola i Rosinach

Assisteixen en condició de convidats: Roger Civit de la Taula del Tercer Sector Social i Jesús 
Quiroga Martínez, Subdirector General d’ocupació i Territori del SOC.

ORDRE DEL DIA 

 
1. Salutació de la Presidenta i presentació dels membres.
2. Aprovació de l’acta de la sessió anterior.
3. Resum històric de la renda garantida de ciutadania i dades a 30/9/2021.
4. Modificació del Decret 78/2019, de 2 d'abril, de creació i regulació de la Comissió de 

Govern de la Renda Garantida de Ciutadania.
5. Valoració de la sentència TC sobre el recurs d’inconstitucionalitat presentat davant 

RDL 20/2020, de 29 de maig, pel qual s’estableix l’ingrés mínim vital.
6. Anàlisi i impacte de la llei de la RGC.
7. Precs i preguntes.
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Documentació que s’ha annexat a la convocatòria per correu electrònic: 

-         Infografia de les principals dades RGC fins 31/08/2021.
-         Esborrany de l’acta de la Comissió anterior del 24 de febrer del 2021.

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 

La Secretària de la Comissió explica que es gravarà la sessió, degut al seu caràcter virtual, 

per tal de no perdre cap detall en la transcripció d’aquesta acta.

Seguidament la Presidenta de la Comissió dona pas a l’ordre del dia.

1. Salutació de la Presidenta i presentació dels membres.

Pren la paraula  la Presidenta de la Comissió de Govern de la Renda Garantida de 
Ciutadania, la Honorable Consellera Violant Cervera que inicia la sessió donant les gràcies 

per la feina que s’ha estat duent a terme des de la Comissió de Govern durant tot aquest 

temps d’implantació de la Llei 14/2017. Planteja els principals canvis que el nou Govern ha 

comportat per a la Renda Garantida de ciutadania, destacant la dependència estructural del 

nou Departament de Drets Socials i de la Secretaria General que ocupa la Sra. Dolors Rusinés 

i dins de la Direcció General de Prestacions Socials de la què es Director el Sr. Jordi Miquel 

Sendra. Planteja la voluntat de mantenir des del Departament  de Drets Socials  la vinculació 

estreta que s’ha mantingut fins ara amb el Servei d’Ocupació de Catalunya tot i que aquest 

organisme depengui actualment del Departament d’Empresa i Treball, establint, si fos 

necessari, noves eines de coordinació. També es fa una breu descripció de les diferents 

Secretaries del nou Departament de Drets Socials, entre les que destaca la nova Secretaria 

d’Habitatge i Inclusió Social. 

Dona les gràcies per la tasca feta per la Comissió i es posa a la seva disposició.

A continuació pren la paraula el Director General de Prestacions Socials, Jordi Miquel Sendra 

qui fa la presentació dels assistents a la Comissió de Govern.

Presidenta de la Comissió de Govern, Honorable Consellera Violant Cervera.
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Secretària General i Vicepresidenta de la Comissió de Govern, Sra. Dolors Rusinés.

Pel que fa a la Secretaria de la Comissió, la plaça titular esta vacant  a l’espera de 

nomenament de la nova Subdirecció pel que en aquesta sessió exerceix la Secretaria, com a 

suplent, la Cap del Servei de Gestió de la Renda Garantida de Ciutadania, Sra. M. José Buil.

Saluda també al vocal titular Juan José Torres, Director del Servei d’Ocupació de Catalunya,

amb el que s’haurà de mantenir un estret lligam i una permanent col·laboració  atès que un 

dels objectius de la renda es que les persones es s’incorporin al mercat laboral. Assisteix com 

a convidat el Sr. Jesús Quiroga Martínez, Subdirector General d’Ocupació i Territori.

El Director General de Serveis Socials del Departament de Drets Socials, el senyor Josep 

Maria Forner, vocal titular, s’excusa i el substitueix, la seva suplent, la Sra. M. José Barón Cap 

de Servei de Programació de la Direcció General de Serveis Socials del Departament de Drets 

Socials.

Per la Secretaria General d’Afers Socials i Família del Departament de Drets Socials, assisteix 

la vocal titular Sra. Anna Figueres.

El Departament de Presidència excusa al seu vocal titular Sr. Marc Ramentol, Director General 

de Coordinació Interdepartamental i el substitueix la vocal suplent, Sra. Lorena García, tècnica 

de la Direcció General.

El Departament de Justícia  excusa a la vocal titular la Sra. Susana Roura Directora General 

d’execució penal a la comunitat i de justícia juvenil i es substituïda per la vocal suplent la Sra.   

Marta Ferre, Subdirectora General de reparació i execució penal a la comunitat.

Pel  Departament d’Educació la vocal titular, representa la senyora Raquel García Directora 

General d’atenció a família i a la comunitat educativa. 

El Departament d’Empresa i Treball excusa al seu vocal titular, el Sr. Josep Vidal Director 

General d’Economia Social i el substitueix el Sr. Francesc Sutries Director de l’Agència 

Catalana de Consum.
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Per l’Agència d’habitatge de Catalunya assisteix el vocal titular, Sr. Jaume Fornt Director de 

l’Agència D’Habitatge de Catalunya.

Pel Departament de Salut, assisteix la vocal titular Aina Plaza Directora General de planificació 

en salut.

El Departament d’Economia excusa al seu vocal titular Sr. Jordi Cabrafiga Director General i 

es substituït per la vocal suplent, Sra. Esther Pallarols Subdirectora General d’anàlisi i 

seguiment de Despeses.

Pel Departament d’Economia assisteix la vocal titular, Sra. Anna Tarrach Directora General 

de Pressupostos del Departament d’Economia.

Pel Departament d’Educació, assisteix el seu vocal titular, Sr. Angel Luís Miguel Director

General de Formació Professional.

El Departament d’Igualtat excusa al seu vocal titular i al seu vocal suplent i està representat 

per la Sra. Raquel Saco Subdirectora General de la Direcció General de cures, usos del temps 

i equitat en el treball en qualitat de convidada.

Per Comissions Obreres, assisteixen els tres vocals titulars  Sra. Saida Ehliluch,  Sr. Ricard 

Ballera i  Sr. Miguel Angel Merino.

Per la Unió General de Treballadors assisteixen les vocals titulars,  Sra. Enriqueta Duran, Sra. 

Núria Gilgado i Sra. Eva Pino.

PIMEC excusa la vocal titular, Sra. Silvia  Miró, i la substitueix la vocal suplent Sra. M. Àngels 

Benitez.

Foment del Treball Nacional excusa la vocal titular, Sra. Mireia Recio,   i la substitueix la vocal 

suplent, la Sra. Jessica Aguilar.
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En representació de la taula del tercer sector, assisteixen els tres vocals titulars, Sra. Sira 

Vilardell, Sr. Enric Morist i Sr. Francesc Roig. En condició de convidat assisteix el Sr. Roger 

Civit.

En representació del Col·legi Oficial de Treball Social assisteix la vocal titular, Sra. Mercè Civit.

L’Associació Catalana de Municipis excusa la vocal titular, Sra. Mercè Bosch i Romans, i la 

substitueix la Sra. Sònia Oriola i Rosinach, tècnica de l’ACM. Cal recordar que queda una 

vocalia pendent de designació.

La Federació Catalana de Municipis excusa els dos vocals titulars, la Sra. Maria Lluïsa Moret 

i la Sra. Josefina Surina i assisteix una única vocal suplent, la Sra. Alba Barnusell i Ortuño.

El Director General de Prestacions dona per finalitzada la presentació dels membres.

La Presidenta intervé per ressaltar la importància d’aquesta presentació i salutació doncs part 

dels membres s’incorporen avui per primer cop a la comissió de Govern.

Seguidament la Presidenta dona pas al següent punt de l’ordre del dia,

2. Aprovació de l’acta de la sessió anterior de 24 de febrer de 2021

El Director de Prestacions Socials, Jordi Sendra,  recull la proposta d’esmena que ha fet 

l’Associació Catalana de Municipis per corregir els noms dels participants i demana l’aprovació 

de l’acta.

L’acta es dona per aprovada per assentiment de Ple.

A continuació la Presidenta dona pas al següent punt de l’ordre del dia.

3. Resum històric de la renda garantida de ciutadania i dades a 30/9/2021.

El Director General de Prestacions Socials, Jordi Sendra, informa que presentarà dades

actualitzades a data 30/09/2021. Comença fent una aproximació històrica de la Renda 

Garantida, justificada pel fet que molts dels membres s’incorporen a la Comissió de Govern 
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en aquesta sessió. Inicia aquest resum històric recollint la importància que la Llei 14/2017 neixi

d’una iniciativa legislativa popular aprovada al Parlament de Catalunya per unanimitat de tots 

els grups parlamentaris el 12 de juliol del 2017. Entra en vigor el 15 de setembre del 2017 

amb l’objectiu de garantir la cobertura de les necessitats bàsiques de les famílies en situació 

de pobresa. Posteriorment hi ha hagut dues modificacions de la Llei, la Llei 3/2018 i la Llei

1/2020. Pel que fa al desenvolupament reglamentari s’ha fet amb el Decret 78/2019, de 

creació i regulació de la Comissió de Govern de la Renda Garantida de Ciutadania. I amb el 

Decret 55/2020 pel qual s’aprova el Reglament de la Llei. La renda garantida de ciutadania 

es una prestació social de naturalesa econòmica i percepció periòdica que es configura com 

una prestació garantida de dret subjectiu i que té com a finalitat desenvolupar la promoció de 

la persona i el seu apoderament i superar les condicions que l'han dut a necessitar aquesta 

prestació. Consta de dues prestacions econòmiques una prestació garantida, no 

condicionada, subjecta als requisits que estableix la llei. També s’inclou una Prestació 

complementària d’activació i inserció  condicionada al compromís d’elaborar i seguir un pla 

d'inclusió social o d'inserció laboral amb la finalitat de millorar o superar les condicions que 

han motivat la necessitat de la RGC.

A continuació dona inici a la presentació de les dades actuals més significatives.

Ressalta que des de l’inici de la prestació s’han registrat 205.131 sol·licituds entre RGC i

complements. Destaca la pujada de sol·licituds durant els mesos de maig i juny del 2020, 

època mes dura de la pandèmia que van provocar situacions dramàtiques en la economia de 

les famílies i un augment molt substancial de les peticions de sol·licituds de renda garantida. 

Pel que fa a les aprovacions, actualment s’aproven el 36% de les sol·licituds que es presenten, 

i es manté com a principal motiu d’incompliment de requisits el de superar els ingressos 

establerts a la Llei.

Continua l’increment de persones que es beneficien de la renda, que hores d’ara es de 

169.000. Actualment hi ha 53.654 expedients i 121.504 beneficiaris de la RGC del col·lectiu 

activable, que pot reincorporar-se al mon laboral (SOC). Per altra banda, hi ha 47.969 

expedients i 47.969 beneficiaris  de la  RGC del col·lectiu no activable( per ex. Jubilats)

En total, actualment, el Departament de Drets Socials gestiona  101.623 expedients de RGC  

amb 169.473 beneficiaris.
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Pel que fa a la nòmina, a 30/09/2021 el Departament de Drets Socials ha destinat  més de 44 

M€  a la nòmina de la RGC, superant en mes de 19M d’euros la nòmina d’octubre del 2017, 

això suposa un augment d’un 43%.

Continua, el Director, recordant l’objectiu de la Renda pel que fa a garantir les necessitats 

bàsiques però també reincorporar al mon laboral a les persones que estan en disposició de 

fer-ho. De les 53.654 unitats familiars que reben la RGC del col·lectiu activable, 10.691 han 

sortit del programa per inserció laboral. El nombre d’insercions mostra una davallada durant 

el segon i tercer trimestres de 2020, especialment en els mesos d’abril i maig, que s’explicaria 

degut als efectes de la crisi sanitària del COVID-19. El mes de setembre del 2021 recull un 

augment significatiu d’insercions laborals fruit del augment de l’ocupació de, l’estiu del 2021. 

La mitjana del 2021 es de 250 insercions mensuals.

Considera que es bo parlar dels recursos pendents perquè a l’inici de la prestació va haver-hi 

un volum important i que han anat disminuint al llarg dels darrers anys.

La mitjana de recursos entrats mensualment ha disminuït fins a 353 recursos presentats 

durant el 2021, que suposen un 3,6% de la mitjana de resolucions de primera instància 

emeses mensualment (8.272,55).

Se segueix amb un alt ritme de resolució de recursos, amb una mitjana de 601 mensuals entre 

febrer i setembre 2021.

Dels recursos valorats, s’han desestimat un 81% dels recursos presentats, malgrat el ciutadà 

presenti recurs no compleix amb els criteris que marca la Llei i per tant s’han de desestimar. 

Els recursos presentats al 2021 s’estan resolent en termini.

Com a resum de les principals dades, el Director vol ressaltar la millora del percentatge de 

sol·licituds que compleixen els requisits, l’increment del nombre d’insercions i d’accions per a 

la inserció, així com el fet que el 90% dels perceptors de la prestació de la RGC del col·lectiu 

activable (SOC) reben la prestació complementària d’activació i inserció.

Es important, també, destacar l’Increment del nombre de resolucions i tràmits. Durant l’any 

2021 s’han realitzat més de 74.453 resolucions referents a sol·licituds i expedients de la RGC, 

el que suposa un ritme de resolució mitjà de 8.272,55 resolucions mensuals, un increment de 

3.005 resolucions mensuals respecte l’any 2020. Del gener al setembre del 2021, s’han 
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presentat un total de 50.230 propostes de modificacions dels expedients per part dels 

perceptors. L’augment del nombre de beneficiaris, arribant a mes de 169.000 persones, on el 

60%  de titulars de la prestació són dones.

Actualment el nombre d’expedients és el més elevat des de l’aprovació de la Llei de la RGC, 

superant els 100.000 expedients vigents en total entre col·lectiu activable i no activable.

I per últim, l’import de la nòmina que ha augmentat un 59% (26,5 milions d’euros) des de 

l’entrada en vigor de la llei fins superar els 44M€ al mes de setembre.

Pel que fa als efectes de l’Ingrés Mínim Vital sobre els beneficiaris de la renda exposa com a 

resum que es una prestació no contributiva promoguda pel Govern Central, dirigida a les llars 

en una situació de pobresa severa i manca de recursos econòmics bàsics per cobrir les seves 

necessitats bàsiques.  Es configura com a dret subjectiu a una prestació econòmica, que forma 

part de l'acció protectora de la Seguretat Social, i garanteix un nivell mínim de renda als qui 

es trobin en situació de vulnerabilitat econòmica. Aquesta seria la definició legal de la 

prestació.

Pel que fa a l’impacte a Catalunya, i amb les dades facilitades per l’Institut Nacional de la 

Seguretat Social , s’han gestionat a Catalunya, 125.796 sol·licituds de les quals s’han aprovat 

26.316 i ha denegat 99.482.
S’han presentat  26.748 sol·licituds de l’IMV per part dels beneficiaris de la RGC de les quals 

16000 han estat trameses d’ofici pel nostre Departament. Del total de sol·licituds presentades

de perceptors de renda, l’INSS n’ha aprovat 13.194 i n’ha denegat 13.554.

Cedeix la paraula a la Presidenta, que dona pas al nou punt del dia.

4. Modificació del Decret 78/2019, de 2 d'abril, de creació i regulació de la Comissió de 
Govern de la Renda Garantida de Ciutadania.

Pren la paraula el Director General de Prestacions Socials, Jordi Sendra, que vol fer 

coneixedors als membres de la Comissió de Govern, el fet  que des de l’Assessoria Jurídica 

del Departament de Drets Socials s’iniciarà la modificació del Decret de Creació de la 
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Comissió de Govern per adaptar-lo a les noves circumstàncies del nou Decret de

reestructuració dels Departaments de la Generalitat.

Seguidament, la Presidenta dona pas al nou punt de l’ordre del dia i cedeix la paraula a la 

Vicepresidenta 

5. Valoració sentència TC sobre recurs d’inconstitucionalitat presentat davant RDL 
20/2020, de 29 de maig, pel qual s’estableix l’ingrés mínim vital.

Comença el seu torn de paraula la Vicepresidenta, recollint la importància que la Comissió 

conegui la valoració que el Departament fa d’aquesta sentència pel similar objectiu que 

persegueixen la renda garantida de ciutadania i l’ingrés mínim vital. El Tribunal Constitucional 

va dictar sentència el 16 de setembre de 2021, que es va conèixer el 22 de setembre, en la 

qual es desestima el recurs d’inconstitucionalitat presentat per la Generalitat de Catalunya 

contra determinats articles i disposicions addicionals, transitòries i finals del Real Decret  

20/2020 que estableix l’ingrés mínim vital. 

Aquesta sentència té un vot particular d’una de les magistrades a la qual es va adherir un 

magistrat. No es va adoptar, doncs, per unanimitat de la sala.

En síntesi, continua la Vicepresidenta, en el recurs el que es reclamava per part de la 

Generalitat era el reconeixement de l’Ingrés Mínim Vital, que es pogués gestionar i resoldre 

des del Departament, en virtut de les competències atorgades per l’Estatut d’Autonomia pel 

que fa a l’assistència social,  com d’aquelles executives que es tenen en matèria de seguretat 

social i que per tant les funcions que l’IMV assigna a l’INSS estiguessin assignades a la 

Generalitat de Catalunya, i no el que es recull actualment la Llei de l’IMV que es un mera 

tramitació, sempre mitjançant un conveni, però no de resolució i d’ulterior revisió i control. 

La sentència emmarca la prestació dintre de la competència exclusiva de l’INSS en matèria

de seguretat social i per tant rebutja que es pugui incloure dins de l’àmbit de l’assistència 

social en la què té competència  la Generalitat. 

Fins i tot, pel fa a les que les competències executives en matèria de seguretat social, també 

es rebutjada perquè ho emmarca dintre de la seguretat social per garantir la caixa única i per 

garantir-ne la unitat fins al pagament, li correspon a l’Estat i no a la Comunitat Autònoma.

Descarta, doncs, la sentència la invasió competencial.
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El vot particular, al que s’adhereix un altre magistrat, ve a dir que es un canvi de criteri al 

Tribunal Constitucional i que s’hauria d’haver tingut en compte les polítiques de rendes que 

s’han desenvolupat en els últims anys a totes les CCAA. Des d’aquest punt de vista es podia 

haver entès dintre de la distribució competencial que en aquest moment fa la Constitució i 

l’Estatut d’Autonomia.

No es comparteix la sentència perquè trenca amb el que ha estat el criteri del Tribunal 

Constitucional en els últims anys. Considera que la renda garantida i l’IMV tenen el mateix 

objectiu, i que per tal de millorar la eficiència, garantir la finestreta única, facilitar l’atenció al 

ciutadà ens pertoca la tramitació i la resolució d’acord amb l’Estatut i les lleis de desplegament.

Continua informant que s’ha mantingut una primera reunió amb el Ministre d’Inclusió, 

Seguretat Social i Migracions, José Luís Escrivá, sobre aquest tema. 

Amb el resultat de la sentència, ara s’ha de fer l’anàlisi i determinar l’estratègia per continuar 

treballant, sumant l’IMV i la renda garantida en benefici de les persones que hi tenen dret i 

que es pugui gestionar amb garanties.

Conclou dient que aquest seria el contingut de la sentencia i el posicionament del 

Departament.

La Presidenta agraeix les aportacions de la Vicepresidenta i pren la paraula per posar de 

manifest que s’han d’encaixar les dues prestacions perquè la renda es subsidiària i per poder 

complementar als perceptors de l’IMV. 

Es treballa amb la possibilitat de que en un proper conveni es tingui la màxima execució, que 

inclogui gestió i resolució per poder-ho encaixar amb la màxima fiabilitat amb la renda 

garantida.

Es continuarà informant dels contactes que es puguin mantenir sobre el possible conveni entre 

les dues administracions per tal que els membres de la Comissió puguin fer les seves 

valoracions.

La Presidenta dona la paraula al Director per continuar amb el següent punt de l’ordre del dia.

6. Anàlisi i impacte de la llei de la RGC.

Inicia el Director General de Prestacions Socials, Jordi Sendra, informant que aquest punt 

s’origina en la proposició de modificació de la Llei de la renda garantida de ciutadania que va 

presentar el grup parlamentari En Comú Podem. 
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L’opinió del Departament de Drets Socials és que la renda garantida es va aprovar per 

unanimitat del Parlament i que des del seu inici s’ha mantingut el consens en quan a la seva 

gestió. Per mantenir el consens i garantir la participació de tots els agents implicats, la mateixa 

Llei habilitava l’espai òptim pel debat, l’avaluació, i el seguiment de la renda, que no es altre 

que aquesta Comissió de Govern de la renda garantida. Sense ocupar les competències 

legislatives, s’entén que la modificació de la Llei ha de sorgir fruit d’un treball consensuat entre 

el Parlament, el Govern i la Comissió de Govern de la Renda Garantida  i que no fos sols a 

iniciativa d’un únic grup parlamentari. 

Cal avaluar la implantació de la renda i la proposta des de la Presidència es la creació d’un 

grup de treball per avaluar la implantació de la renda i de la seva Llei.

La proposta es crear un grup de treball per fer una avaluació des de la Comissió de Govern 

de la situació actual de la Llei.

Pren la paraula la Presidenta per ressaltar la necessitat d’avaluar la implantació de la Llei, i 

també treballar en l’encaix amb l’Ingrés Mínim Vital.

Intervé la Vicepresidenta, per Informar que el Departament d’Economia i Hisenda ha publicat 

l’informe d’avaluació de la renda i seria un primer punt d’informació per fer l’anàlisi 

d’implantació de la Llei en aquests primers anys. Proposa que aquest informe es pugui

presentar a la Comissió de Govern en la propera sessió de la Comissió per part d’IVALUA.

Intervé el Director per complementar la proposta de la Secretaria General, tot proposant 

que aquesta Comissió extraordinària es faci abans de finalitzar el mes de desembre amb un 

únic punt del dia per presentar els resultats de l’informe IVALUA.

A continuació la presidenta obre el torn de paraules

8. Precs i preguntes

Pren la paraula Enriqueta Durán, en representació de l’organització sindical UGT
plantejant la necessitat d’un espai de reflexió sobre la Llei on es treballin els temes que encara 

queden pendents com l’harmonització de la renda i l’IMV, poder arribar a tots els col·lectius 

vulnerables, la problemàtica d’habitatge, o el desenvolupament de les comissions territorials
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entre d’altres. Considera necessari començar a treballar en aquests temes i mostra el seu 

acord amb l’inici del grup de treball proposat.

Informa que les organitzacions sindicals han mantingut reunió amb el Ministre Escrivá, i . 

manifesta l’encert del vot particular a la desestimació del recurs d’inconstitucionalitat doncs la 

renda ja funcionava abans de l’aprovació de l’IMV. També es va mantenir reunió amb la  

Directora General de Inserción del Ministeri, Milagros Paniagua, mostra sorpresa pel fet s’ha 

fet un procés d’inserció deixant fora al SOC i signant conveni amb l’Ajuntament de Barcelona.

Es per aquest fet que considera necessari que la Comissió de Govern participi en les reunions 

que es mantinguin amb el Ministeri.

Demana poder accedir a l’esmena a la totalitat que s’ha fet a la proposta de modificació de la 

Llei.

Per últim valora positivament la possibilitat de poder fer un grup de treball.

Intervé la Presidenta per donar mes informació sobre l’esmena a la totalitat presentada. 

Afegeix que per treballar la modificació de la Llei l’espai de governança que es té amb la 

Comissió de Govern permet crear un grup de treball per analitzar la renda garantida de 

ciutadania i valorar també les possibilitats de modificació de la Llei.

Pren la paraula el representant de la Taula del Tercer Sector, Enric Morist, per fer un 

balanç positiu de les mes de 160.000 persones que reben la renda i de l’existència d’aquest 

òrgan de governança després de 4 anys d’implantació de la Llei. 

Planteja els reptes que considera s’haurien de prioritzar en aquesta nova etapa. El primer fer 

arribar el dret a mes persones, que no accedeixen ara pels requisits o per que no tenen 

l’acompanyament per accedir-hi. També cal treballar la sortida del programa. En segon terme 

el desplegament de les Taules territorials, fonamental per aproximar la gestió al territori. Potser 

cal reprendre la prova pilot que es va fer. El tercer repte hauria de ser revisar i analitzar els 

requisits excloents que impedeixen l’accés a la renda i a l’IMV dels col·lectius mes vulnerables. 

Caldrà definir la coordinació amb l’IMV.

El quart repte serien les relacions de la Comissió de Govern amb el Parlament, cal treballar 

per mantenir una  interlocució continuada amb els diferents grups parlamentaris. 

Pren la paraula la Presidenta per demanar que es puguin votar els acords en aquest moment 

de la sessió, aprovant-se per unanimitat.



14/17

R/N: B0000/X0000
Versió 1-AA

A continuació es reprèn el torn de paraules amb la intervenció de Sonia Oriola, representant 
de l’Associació Catalana de Municipis i Comarques que valora positivament la creació del 

grup de treballar per tal  de revisar requisits de la Llei que considera injusts com es la deducció 

dels ajuts dels familiars o els de lloguer.

Demana que el SOC obri a fer les gestions de forma presencials perquè els usuaris de serveis 

socials per a la seva situació de bretxa digital. La gestió telemàtica de la cita o dels 

requeriments fa necessari l’acompanyament dels treballadors socials.

Per al·lusions demana la paraula Jesus Quiroga, convidat per part del SOC i Subdirector 

General d’Ocupació i Territori. Informa que actualment no hi ha llista d’espera per cites prèvies.

Explica el circuit d’acompanyament a la cita telemàtica, que inclou una trucada prèvia per 

contactar amb el ciutadà i poder preparar la cita. Aquest circuit inclou, en el cas que hi hagi 

dificultats amb la documentació telemàtica que es faci la gestió de manera presencial. Demana 

que si hi ha algun problema de gestió detectada des de Serveis Socials es faci arribar per 

valorar-ho i es pugui resoldre. 

Intervé de nou Sonia Oriola, per afegir que es una queixa recurrent de les àrees bàsiques de 

Serveis Socials i que ho comunicarà per a la seva valoració.

Pren la paraula el Director del SOC, Juan Jose Torras per posar-se a disposició de la 

Comissió de Govern. Reitera que no hi ha llista d’espera pel que fa a les cites, que es manté 

la trucada prèvia a la cita  i que el circuit establert preveu l’atenció presencial en aquells casos 

en que es detecten problemes d’idioma o digitals. En tot cas, es revisarà el que s’ha plantejat 

des de l’ACM.

Analitzarà l’aspecte plantejat per Enriqueta Duran pel que fa al procés d’inserció de l’IMV.

Mostra la seva conformitat amb la creació del grup de treball.

En representació de la Taula d’entitats del tercer sector social de Catalunya, intervé

Francesc Roig per insistir en com veu la Conselleria la creació de les taules territorials, des 

de l’entorn demanen mes concreció sobre les taules, quina eficàcia es pensa que tindrien i 

posar-ho a valoració de tots.
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Pel que fa al conveni entre la Generalitat i la Seguretat Social demana quan es posarà en 

marxa. També es planteja de quina manera s’ha de fer front per tal que no quedin fora 

situacions que son urgent.

Cal ser coherents que els servei als ciutadans per part de l’administració sigui coordinada amb 

visió de conjunt, independentment de les competències.

Per altra part, des de la taula s’havia demanat que s’equiparés la renda al nivell de l’IRSC.

Per últim, considera que tot i que no hi hagin llistes d’espera existeix bretxa digital, ja sigui per 

manca de recursos, manca de formació, disponibilitat o per  o estigmatització. 

Intervé a continuació la representant del Col·legi Oficial de Treball Social de Catalunya, 
Mercè Civit, que comparteix les paraules dels representants de l’UGT i de la Taula del tercer 

Sector. També comparteix les dificultats que ha exposat la representant de l’ACM, els hi 

consten les dificultats per accedir a les cites per part dels ciutadans, pel que si es detecten 

incidències ho posaran en coneixement de les unitats gestores.

Manifesta el seu acord amb la creació del grup de treball doncs tot i que es fa una valoració 

positiva del funcionament de la Llei, tenint les dades de pobresa, aquesta es encara insuficient.

Creu que la Llei ja ha sofert modificacions pel que considera necessari avaluar i analitzar la 

Llei. Per això considera important tenir ja l’informe IVALUA. Les modificacions han de vindre 

a partir d’una avaluació dels resultats  i sobre tot de les necessitats actuals. Cal consens entre 

la Comissió de Govern, el Govern i els grups parlamentaris, i també mantenir relació entre els 

tres pels temes importants.

Pel que fa a les dades exposades, celebra l’increment en la contractació però d’aquests 

contractes però cal conèixer quin tipus de contractes son i quina es la seva durada.

Conclou valorant necessària l’avaluació de la Llei, marcar els objectius pels propers anys i 

arribar a un acord per una finestreta única pel que fa a l’IMV i la Renda. La complementarietat 

de la renda amb l’IMV permetria ampliar col·lectius de perceptors de la renda.

Pren la paraula la representant de l’organització sindical CCOO, Saida Ehliluch, agraeix 

tota la informació que s’ha facilitat i que considera important en aquest moment. Considera 

important la proposta que ha fet el Director de creació grup de treball per fer una avaluació

integral de la Llei i marcar objectiu a assolir a mig i llarg termini, ja que no s’ha arribat a 

l’objectiu previst d’arribar a les 180.000 persones beneficiaries. Creu que potser per la bretxa 
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digital i que també potser cal una estructura estable i suficient de personal seria una manera 

de millorar els tràmits i la resposta als ciutadans.

Es suma a les consideracions que han fet altres representats pel que fa a les Taules 

Territorials. Voldrien conèixer quins obstacles han impedit la seva implantació.

Van participar amb UGT a la reunió amb el Ministeri i considera necessari tenir interlocució 

per un possible acord amb l’Estat pel que fa a l’IMV, i que es pugui participar des de la comissió

de govern.

Per últim demana conèixer la procedència dels fons que cobreixen la renda garantida, si hi ha 

romanent i on s’han destinat.

Intervé Maria Àngels Benítez, representant de PIMEC que dona la benvinguda a totes les 

persones que es troben a la comissió. Agraeix al Director l’actualització de les dades,

rellevants per poder tenir el seguiment de la prestació. Valoren, també, positivament la creació 

del grup de treball.

Des de PIMEC consideren que s’ha de reforçar el vincle i coordinació amb el SOC per 

mantenir el seguiment. Considera rellevant que a les comissions de govern s’inclogui un punt 

per conèixer els serveis que s’estan oferint a les persones perceptores de renda per veure la 

traçabilitat i com s’està desenvolupant la prestació.

Pren la paraula la Presidenta que agraeix l’acord pel grup de treball. Considera bàsica la 

vinculació directa amb el SOC i seguiment. L’objectiu es arribar a totes les persones que 

necessiten accedir a la renda però també ha de ser que les persones es reincorporin a la vida 

laboral. Es evident que hi ha d’haver-hi una coordinació amb l’Estat per tal que es pugui 

complementar amb la renda l’IMV.

La partida de la renda es pot considerar oberta, i s’incrementa segons les necessitats  per tal 

de cobrir a totes les persones que tenen dret a la renda garantida. No hi ha romanent, de fet 

s’ha ampliat la partida en 140M d’euros. 

Intervé la Vicepresidenta per informar que no hi ha romanent i que aquest any s’ha hagut 

d’incrementar el pressupost per poder pagar les nòmines de cada mes. Es una partida de 

crèdit ampliable.
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Pren la paraula la Presidenta per evidenciar que serà difícil calcular l’import del pressupost 

final de la renda fins que no estiguin les dues prestacions encaixades. Aquest ha de ser un 

dels objectius i l’altra ha de ser treballar intensament amb el SOC per que les persones puguin 

tornar a la seva vida laboral. 

El compromís del Departament ha de ser pagar les prestacions aprovades segons les 

condicions que marca la Llei.

Intervé el Director General, Jordi Sendra, en resposta a la demanda feta per Francesc Roig 

en referència a les taules territorials. Es valorarà com es poden implementar. Considera també 

necessari un espai de relació continu per fer seguiment de tots els aspectes de la Renda que 

tenen relació amb el SOC.

Pel que fa al conveni amb la Seguretat Social, des del Departament es vol posar en valor a la 

Comissió i la seva missió.

Sense més intervencions, la Presidenta de la Comissió de Govern clou la sessió a les 

14.30h.

ACORDS

- Creació d’un grup de treball per avaluar l’estat de la Llei 14/2017 de la renda garantida 

de ciutadania.

- Convocar Comissió de Govern extraordinària per tal que l’Institut Català d’Avaluació 

de Polítiques Públiques (IVÀLUA) faci la presentació de l’estudi “Avaluació de  disseny 

i implementació de la Renda Garantida de Ciutadania”.

La qual cosa certifico als efectes oportuns,

Barcelona, a 10 d’agost de 2022

Emilia Macho 
Pérez - DNI 
44184343D 
(SIG)
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Passeig del Taulat, 266-270
08019 Barcelona
Tel. 93 483 10 00

EMILIA MACHO PÉREZ, com a Secretaria de la Comissió de Govern de la Renda Garantida de 
Ciutadania, d’acord amb allò previst a l’apartat e) de l’article 7.3 del decret 78/2019, de 2 d'abril, de 
creació i regulació de la Comissió de Govern de la Renda Garantida de Ciutadania

CERTIFICA

Que el contingut de l’Acta 03/21, de la sessió extraordinària de la Comissió de Govern de la Renda 
Garantida de Ciutadania (RGC), que va tenir lloc el dia 24 de novembre de 2021, de les 12.00 hores 
a les 14.30 h, mitjançant la plataforma Teams, és el següent:

ASSISTÈNCIA

Presideix: La senyora Dolors Rusinés i Bonet, Secretària General del Departament de Drets
socials i vicepresidenta de la Comissió en substitució de la Presidència de la Comissió i l’HC,
la senyora Violant Cervera i Gòdia

Secretària de la Comissió de Govern: Emilia Macho Pérez, com a Subdirectora general de
la Renda Garantida de Ciutadania

En representació de la Generalitat de Catalunya

El senyor Jordi Miquel Sendra i Vellvè, director general de Prestacions Socials ( DGPS),
responsable de l’Òrgan Tècnic de la Renda Garantida de Ciutadania

El senyor Josep Maria Forné director general de Serveis Socials (DGSS), del Departament
de Drets Socials com a DG competent en matèria de Protecció Social.

La senyora Lorena Garcia Cotarelo, Tècnica de la Direcció General de Coordinació
Interdepartamental, en tant suplent del senyor Marc Ramentol Sintas, director general de
coordinació interdepartamental, representant del Departament de Presidència.

La senyora Anna Figueres i Ibáñez, Secretària General d’Afers Socials i Famílies en tant la
persona titular de la secretaria competent en matèria de serveis socials.

La senyora Raquel García i Sevilla, directora general d’Atenció a la família i a la comunitat
educativa en tant la persona titular en representació del Departament d’Educació.

El senyor Josep Vidal Fàbrega, director general d’Economia Social i Solidària, el Tercer
Sector i les Cooperatives com a persona titular en representació del Departament d’Empresa
i Treball.

El senyor Sebastià Santaeugènia González, del Programa de Prevenció de la Cronicitat i del
Pla Director Sociosanitari com a suplent de la senyora Aina Plaza Tesías, Directora general
de Planificació en Salut, en representació del Departament de Salut.

La senyora Anna Tarrach Colls, vocal titular com a Directora general de Pressupostos.
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La senyora Esther Pallarols, Subdirectora de Director general de Pressupostos, com a vocal
suplent del senyor Jordi Cabrafiga Macias, Secretari General d’Economia i Hisenda.

El senyor Jaume Fornt i Paradell, Director de l’Agència d’Habitatge de Catalunya del
Departament de Drets Socials.

La senyora Mireia Mata i Solsona, Secretaria d’Igualtat com a vocal suplent del Departament
d’Igualtat i Feminismes.

En representació de les organitzacions sindicals més representatives

CONC UGT

Miguel Ángel Merino Sánchez Enriqueta Durán Cordero
Saida Ehliluch El Antit Eva Pino Sánchez
Ricard Bellera i Kirchhoff

En representació de les organitzacions empresarials més representatives

FOMENT DEL TREBALL NACIONAL PIMEC

Mireia Recio Ortega Silvia Miró Martí

En representació de la Taula d’entitats del tercer sector social de Catalunya

Sira Vilardell Canal
Enric Morist Güell
Francesc Roig Queralt

En representació del Col·legi Oficial de Treball Social de Catalunya

Mercè Civit Illa

En representació de les organitzacions associatives d’ens locals més representatives

Federació Catalana de Municipis Ass. Catalana de Municipis i Comarques

Rafa Cuenca Sònia Oriola i Rosinach

Assisteixen en condició de convidats:

El senyor Marc Balaguer i Puig i la senyora Júlia de Quintana Medina en representació
d’IVÀLUA

El senyor Luis Miguel Luna en representació de CARITAS.
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Excusen la seva assistència

L’Hble. Consellera del Departament de Drets Socials, la senyora Violant Cervera i Gòdia,
Presidenta de la Comissió, la qual està representada per la Vicepresidenta de la Comissió,
la senyora Dolors Rusinés i Bonet, Secretària General del Departament de drets socials .

El senyor Juan José Torres López, Director General dels Servei públic d’Ocupació de
Catalunya

La senyora Susagna Roure Pujols, vocal representant del Departament de Justícia, en tant
directora general d’Execució Penal a la Comunitat i de Justícia Juvenil

La senyora Aina Plaza Tesías, Directora general de Planificació en Salut, la qual està
representada pel senyor Sebastià Santaeugènia Gonzalez, del Programa de Prevenció de la
Cronicitat i del Pla Director Sociosanitari, en representació del Departament de Salut

El senyor Jordi Cabrafiga Macias, Secretari General d’Economia i Hisenda, el qual està
representat per la senyora Esther Pallarols, vocal suplent.

El senyor Àngel Luis Miguel Rodriguez, Director general de Formació Professional

La senyora Núria Gilgado Barbadilla representant d’UGT.

ORDRE DEL DIA

1. Salutació i presentació de la nova Subdirectora General de Renda Garantida de Ciutadania i
Secretària de la Comissió de Govern.

2. Aprovació de l’acta de la sessió anterior
3. Presentació de l’informe d’IVÀLUA ”Avaluació de disseny i implementació de la Renda

Garantida de Ciutadania” .
4. Precs i preguntes.

Documentació que s’ha annexat a la convocatòria per correu electrònic:

- Informe d’IVÀLUA ”Avaluació de disseny i implementació de la Renda Garantida de
Ciutadania”.

- Esborrany de l’acta de la Comissió anterior del 8 d’octubre del 2021.
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DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ

1. Salutació de la Vicepresidenta.

La Vicepresidenta de la Comissió inicia la sessió i en primer lloc, fa constar que es gravarà,
atès el seu caràcter virtual, per tal de no perdre cap detall en la transcripció d’aquesta acta.

En segon lloc, excusa la presència de la Presidenta de la Comissió, l’Honorable Consellera
de Drets Socials. Recorda que aquesta és una sessió extraordinària de la Comissió de Govern
en la que, de manera monogràfica, des d’Ivàlua analitzarem l’Informe confeccionat per la RGC.

La Vicepresidenta de la Comissió agraeix a les persones d’Ivàlua i, per extensió al
Departament d’Economia i Hisenda, el seu treball amb l’informe atès que serà una eina
important per poder analitzar aquests anys d’existència de la renda garantida de ciutadania
en els seus diferents aspectes i per tant serà una eina que ajudarà al grup de treball que es
crearà a la Comissió de Govern per treballar en els aspectes de la RGC que no funcionen
prou bé o amb aquells que volguéssim modificar.

Seguidament la Vicepresidenta de la Comissió passa la paraula al Director general de
Prestacions Socials, el senyor Jordi Sendra i Vellvè, que presenta a la nova Secretària de la
Comissió i actual Subdirectora general de la Renda Garantida de Ciutadania, la senyora Emilia
Macho Pérez, la qual es presenta i agraeix les paraules de presentació del Director General
de Prestacions Socials.

Tot seguit la Secretària de la Comissió procedeix a passar llistat dels assistents que es
relacionen a l’encapçalament d’aquest acte i dona la paraula a la Vicepresidenta de la
Comissió que dona pas al següent punt de l’ordre del dia,

2. Aprovació de l’acta de la sessió anterior de 8 de octubre de 2021

La Vicepresidenta de la Comissió demana si hi ha alguna esmena a l’acta anterior que es
va enviar amb la convocatòria. Atès que cap dels assistents es pronuncia en contra l’acta de
la sessió de la Comissió de Govern de 8 d’octubre de 2021 es dona per aprovada.

A continuació la Vicepresidenta dona pas al següent punt de l’ordre del dia.

3. Presentació de l’informe d’IVÀLUA ”Avaluació de disseny i implementació de la
Renda Garantida de Ciutadania”.

La Vicepresidenta de la Comissió reitera els agraïments a Ivàlua i dona la paraula al senyor
Marc Balaguer i Puig.
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El senyor Marc Balaguer i Puig agraeix a la Vicepresidenta de la Comissió de Govern de la
RGC per convidar a Ivàlua a fer la presentació de l’Informe, a la nova Subdirecció i molt
especialment a la DG de Pressupostos qui va fer possible la posada en marxa d’aquests
treballs d’avaluació.

Aquest estudi complert és la avaluació de la implementació de la RGC des de setembre de
2017 fins el maig de 2020 i és important poder explicar-ho perquè des d’Ivàlua es treballa des
de l’avaluació de les polítiques públiques per poder millorar tant en les funcions de la Comissió
de la RGC com en les tasques de treball que es preveu posar-se en marxa.

El senyor Marc Balaguer i Puig presenta a la senyora Julia Quintana, que és analista
d’Ivàlua i responsable del Projecte, qui farà la presentació.

La senyora Julia Quintana saluda als assistents i comparteix la presentació d’Avaluació i
l’exposa.

Passem a transcriure l’exposició de la senyora Julia Quintana:

“En relació amb les funcions d'avaluació i seguiment de l'aplicació i el funcionament de la
renda garantida de ciutadania corresponents a la Comissió de Seguiment de la RGC, aquest
informe d’avaluació analitza, l'evolució dels expedients i també avalua la taxa de cobertura de
la prestació sobre el conjunt de la població i la seva suficiència econòmica.
L’informe fa una avaluació del disseny i identifica i compara la població diana i la població
elegible i l’efecte dels requisits d’accés a la prestació sobre l’abast de la RGC. També analitza
la capacitat de la RGC per reduir la pobresa servera.

L’informe també fa una avaluació de la implementació. Analitza el volum, l’evolució i el perfil
de les sol·licituds. Així com el volum, l’evolució i el perfil de les llars perceptores.
També analitza el funcionament de les polítiques d’activació lligades a la prestació de RGC.

El període analitzat és Setembre 2017 a maig 2020, la idea és actualitzar aquestes dades. I
les dades que hem tingut en compte són les dades de Enquesta de Condicions de Vida 2019
i les dades del Registres administratius de la RGC: CURAM i AS-400.

En relació amb l’avaluació del disseny, la primera pregunta que intentem determinar és a qui
va dirigida la RGC, quina és la població diana. En aquest cas tal i com estableix la Llei 14/2017
de la RGC:

“L'objecte d'aquesta llei és regular la renda garantida de ciutadania [...] amb la finalitat
d'assegurar els mínims d'una vida digna a les persones i unitats familiars que es troben en
situació de pobresa” (Art. 1).

“L'import màxim de la prestació econòmica de la renda garantida de ciutadania, i el llindar
d'ingressos per a percebre la prestació, inclosa la quantitat corresponent a la prestació
complementària d'activació i inserció, és, quan es tracti d'una unitat familiar d'un sol membre,
del 100% de la quantia de l'indicador de renda de suficiència de Catalunya” (Art. 18)
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A partir d’això determinem que Població diana de la RGC, són les llars en risc de pobresa
severa , ingressos per unitat de consum inferiors al 40% de la renda mediana disponible
equivalent.

A Catalunya hi ha 227.293 llars en pobresa severa, el 7,5% del total de llars .Estimació feta a
part de l’ECV – 2019.

A grans trets les persones que poden demanar la RGC son aquelles persones que:

Durant els dos mesos anteriors a la sol·licitud tingui ingressos inferiors al 100% de
l’Indicador de Renda de suficiència de Catalunya.
Compleix els requisits d’accés (edat, residència, ingressos, compatibilitat laboral,
qüestions administratives).
Hagin esgotat les altres prestacions socials (contributives)

Per tant, a partir d’aquestes dades Ivàlua entén que la població elegible de la RGC son
104.454 llars, el 3,4% de les llars de Catalunya compleixen els requisits per a rebre la RGC.

Destacar que l’Enquesta de condicions de vida no ens permet fer una estimació exacte de qui
és elegible o no per la RGC perquè no podem establir tots els requisits d’accés.

Aquests són tots els requisits d’accés i en verd veureu quin són els que hem pogut controlar
a partir de l’enquesta de condicions de vida.

Tenim la dada dels ingressos, l’edat, quines persones són beneficiàries d’una prestació
residencial i qui té ingressos laborals a partir d’una estimació.
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Hi ha altres coses que no s’han pogut tenir en compte com els mesos d’empadronament i
residència. Tampoc podem saber quines persones han rebutjat una oferta de feina en els 6
mesos anteriors a la sol·licitud. Així, l’estimació de la població elegible té les seves limitacions.

Un cop tenim aquesta població diana i elegible podem fer un anàlisi de la cobertura i la
focalització de la prestació:

Entenem que la RGC té una bona focalització, la prestació arriba a llars que la necessiten:
d’entre el conjunt de llars que són elegibles per la RGC un 82,8% són pobres severes.

Però que la cobertura és limitada: la prestació no arriba a totes les llars que la necessiten: del
conjunt de llars en risc de pobresa severa, un 38,1% són elegibles per a RGC

L’informe presenta també una estimació de població beneficiària de la RGC en aquest període. 
Hi ha 84.769 llars, un 2,8% són beneficiàries de la RGC a Catalunya. Indica que la RGC arriba 
al 81,2% de la població que compleix amb els requisits per accedir a la prestaciósegons 
estimacions de l’ECV.
En termes de disseny el que veiem és que efectes dels requisits d’elegibilitat sobre la cobertura 
de la prestació fa que aquests requisits dificultin l’accés a la prestació i fan que la RGC no 
arribi al conjunt de llars en pobresa severa a Catalunya.

Identifiquem dos efectes de requisits:

1.Llindars d’ingressos segons nombre de membre de la unitat familiar: En alguns casos, el
llindar de pobresa severa excedeix el llindar de la RGC que correspon a la llar segons el
nombre de membres i, per tant, tot i ser pobres severes, algunes llars no compleixen el requisit
de renda per accedir a la prestació.

Aquestes són les taules de la diferència mensual en euros entre el llindar de pobresa severai
el llindar de RGC per tipus d’unitat de convivència:
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Per les llars amb menys membres la RGC protegeix millor i està per sobre però per les llars
amb mes membres la RGC el llindar queda per sota.

L’altre requisit és:

2. Incompatibilitat de la RGC amb activitat laboral: un 58% de les llars amb ingressos per sota
de la quantia de la RGC i que compleixen el requisit d’edat, no són elegibles per no complir
amb alguns dels criteris de situació laboral:

el 47,5% per tenir rendes de treball a temps complet o haver treballat més de 6 mesos
durant l’any en aquesta modalitat.
Un 14,3% no són elegibles per tenir rendes del treball a temps parcial (o haver treballat
més de 9 mesos en aquesta modalitat.

Aquesta diferència entre població diana i població elegible està influenciada per aquests dos
requisits que afecten a la cobertura de la prestació.

També fem un anàlisi sobre la capacitat que té la RGC de reduir la pobresa. La

RGC genera una Reducció important de la incidència de la pobresa severa:

Concretament el 59.648 llars (el 26,3%) d’entre les elegibles per a la RGC deixarien d’estaren
risc de pobresa severa gràcies a la transferència de la RGC.

És molt significatiu que en quant a les Llars perceptores –el 99,3% estan en pobresa severa
abans de rebre la prestació (març de 2020 - activables) i d’aquestes, el 68,3% de reducció en
llars, deixen d’estar en pobresa severa i el 45,6% de reducció en persones deixen d’estar
també en pobresa severa gràcies a la RGC.

Pel que fa a la Reducció de la intensitat de la pobresa severa, hem analitzat l’efecte de la RGC
sobre la bretxa de pobresa severa és a dir, la quantitat d’euros necessaris per fer que el
conjunt de llars que es troben per sota del llindar de pobresa severa deixin d’estar-ho és de
1.188 milions d’euros. Per la població elegible per a la RGC, la bretxa de pobresa és de 506
milions d’euros. La reducció màxima de la bretxa de pobresa severa després de RGC seria
d’aproximadament 474 milions un 39,8%. La RGC té un efecte molt important en reduir
aquesta intensitat de la pobresa severa, així la gent és molt menys pobre desprès de la
prestació de RGC.

En quant amb l’anàlisi d’implementació de la RGC hem fet l’anàlisi de:

Volum, evolució i perfil de les sol·licituds (activables i no-activables).
Volum, evolució i perfil de les llars perceptores (activables).
Funcionament de les polítiques d’activació lligades a la prestació de RGC (activables).
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En termes de sol·licituds:

Hi ha hagut 130.488 sol·licituds úniques de RGC:
105.278 (col·lectiu activables)
25.210 (col·lectius no activables)

A maig de 2020 el 24,7% d’aquestes sol·licituds van ser aprovades, el 57,2%
denegades, el 6,7% desistides i l'11,1% estan pendents (destacar que només 1,5%
sol·licituds anteriors a 2020 per activables i el 57% anteriors a 2020 per no-activables)

Els motius de denegació més habituals es relacionen amb l'incompliment dels requisits
d'accés, especialment requisit d’ingressos i laborals.

El temps de resolució es va reduir de forma progressiva fins a situar-se al voltant dels
2 mesos col·lectiu d’activables i al voltant dels 3 mesos pel col·lectiu de no activables.

En l’anàlisi de les sol·licituds veiem que és té un bon ajust de prestació: el perfil de les
persones sol·licitants és consistent amb el perfil d’elegibles.

En termes de llars perceptores, no tenim les llars perceptores del col·lectiu no activable,
només del col·lectiu activable. Durant el període d’anàlisi considerat hi ha hagut 48.240 llars i
120.557 persones perceptores de RGC.
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De mediana són perceptors de RGC durant 20 mesos, tot i que el 28,1% de les llars
beneficiàries ho han estat durant tot el període analitzat.

Hem fet un anàlisi de seguiment extincions i suspensions d’expedients (activables) setembre
2017 – maig 2020

Hi ha hagut 9.838 suspensions, a 8.367 llars

Entre 200 i 400 expedients mensuals (pre-pandèmia)

El motiu principal de suspensió és el laboral (75,6% del total), seguit de qüestions
administratives (19%).

Més suspensions col·lectiu RMI, però a partir de febrer de 2019, la diferència entre
ambdós es redueix.

Hi ha hagut 11.589 extincions definitives

Els principals motius d’extinció són la pèrdua del requisit d’ingressos o patrimoni
(28,9%), la inserció laboral d'un destinatari de la RGC (12,4%) i canvis o en la condició
de residència (8,5%).

El nombre d’expedients extingits per motius laborals és de volum baix, de 1.562 casos.
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Destaca que un total de 1.165 extincions s'han produït perquè l'expedient ha estat
suspès més de 12 mesos per motius laborals.

Hem fet un petit anàlisi del seguiment actuacions d’activació (activables)

Veiem que al febrer del 2020 un total de 17.521 expedients havien iniciat una política
d’activació. El 22% del total de beneficiaris amb perfil activable.

Mitjana de 593 dies entre la sol·licitud i la realització de l’actuació d’activació.

7362 expedients han realitzat un servei d'orientació i formació, però no consten a la
base de dades Curam. (Si es consideren, el percentatge de destinataris que ha
participat en alguna política d’activació puja al 33,4%)
Tipologia d’actuació:

o Procés d'Orientació d'Oficines: Qüestionari Q
o Formació Ocupacional i al Seguiment del Pla d'Inserció Laboral.

Hem tingut alguns problemes de vincular les dades, perquè no totes les persones que estan
al CURAM apareixen a polítiques d’activació i no totes les que estan fent polítiques d’activació
es poden vincular amb el CURAM. Hi ha una mica de decalaix amb problemes de gestió amb
les dades.
Si bé hem observat que la tipologia d’actuació més habitual és aquest procés d’orientació a
les oficines que fan les persones que entren , amb el qüestionari IQ i algun itinerari de formació
ocupacional i seguiment de pla laboral.
Les polítiques d'activació laboral s'han iniciat relativament tard pels beneficiaris de RGC.
No han arribat a totes les persones que han sol·licitat PCAI.
I la Tipologia de les polítiques que s’està oferint és encara limitada.

Així les principals conclusions de l’informe:

En quant al disseny:
Disseny adequat i eficient per reduir la incidència i intensitat de la pobresa severa, però
oportunitats de millora.
Els llindars d’ingressos per ser beneficiari de la RGC exclouen algunes famílies en
situació de pobresa severa, especialment llars amb mes membres.
Les condicions de compatibilitat de la prestació amb el treball influeixen de manera
important en l’elegibilitat i en la possibilitat d’accedir a la RGC.
La RGC és menys efectiva per donar suficiència econòmica a les llars més grans.
La reducció de la pobresa severa depèn molt de la demanda de la PCAI, tot i que el
95% de les noves sol·licituds ja demanen la PCAI.

En quant a la implementació:

Desplegament total de la RGC ha generat un increment progressiu de les llars
perceptores i la cobertura ha augmentat.
Hi ha hagut una reducció vulnerabilitat de les llars perceptores (en comparació entre
diferència RGC – RMI)
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Millores en el funcionament, estabilització de les sol·licituds i reducció del temps de
resolució.
Volum encara poc important d'extincions de la prestació per inserció laboral.
Desenvolupament tardar i limitat de les polítiques d’activació laboral: s’han iniciat tard
i no han arribat a totes les persones que cobren la PCAI.

Limitacions de l’informe:

Manca incorporació transversal de la perspectiva de gènere: rellevant perquè la
majoria de persones titulars són dones i el gènere pot influenciar molt la inserció sociali
laboral i les necessitats de beneficiàries i membres de les llars.

o Objectiu: introduir-ho en l’informe següent de manera transversal per detectar
necessitats específiques per raó de gènere i valorar la possibilitat de
desenvolupar accions específiques per millorar la inserció laboral i la sortida de
la prestació de les dones.

Es requereix una actualització de l’informe per analitzar la perspectiva de gènere i la càrrega
de les dones en les unitats familiars que dificulta la inserció.

Anàlisi parcial de suspensions i extincions per manca de dades d’ocupació, inserció
laboral.

o Objectiu: obtenir les dades d’ocupació i inserció laboral per poder fer una anàlisi
més detallat sobre les suspensions i extincions per motiu laboral i els seus
efectes a curt i mitjà termini.

Anàlisi parcial de l’efecte de les polítiques d’inclusió social i activació laboral d’acord
amb el perfil de les persones titulars i membres de les unitats de convivència.

o Objectiu: revisar l’anàlisi i millorar la vinculació de dades del SOC i CURAM per
analitzar millor com i de quina manera les polítiques que s’ofereixen encaixen
amb el perfil i funcionen per a la integració social i laboral.

Les 3 recomanacions claus de l’informe son les següents:

Valorar l'impacte pressupostari de modificar la quantia de la prestació en funció del
nombre de membres de les llars, de manera que tots els tipus de llars que perceben la
RGC superessin el llindar autonòmic de pobresa severa.

Analitzar la complementarietat de la RGC i l’IMV considerant com se superposen i com
es poden complementar ambdues prestacions per ampliar la protecció social.

Integrar, millorar i ampliar la informació disponible als registres administratius de la
RGC per incorporar informació que permeti detectar millor quins recursos i serveis cal
mobilitzar per reconduir la situació de les llars i persones beneficiàries de RGC
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Perquè creiem que poden ser rellevants aquests anàlisis i d’acord amb les funcions de la
Comissió entenem que:

R1: Valorar l'impacte pressupostari de modificar la quantia de la prestació en funció del
nombre de membres de les llars, de manera que tots els tipus de llars que perceben la RGC
superessin el llindar autonòmic de pobresa severa.

Millorar l’anàlisi de cobertura de la RGC (funció c).
Informació requerida:

o Dades de volum, evolució i perfil de les sol·licituds i llars perceptores de RGC
(Curam i AS-400) i dades del cost pressupostari de les polítiques d’activació i
inclusió social.

R2: Analitzar la complementarietat de la RGC i l’IMV considerant com se superposen i com es
poden complementar ambdues prestacions per ampliar la protecció social.

Contribuiria a analitzar la racionalització i simplificació de les prestacions existents
(funció d).
Informació requerida:

o Dades de volum, evolució i perfil de les sol·licituds i llars perceptores d’IMV
o Dades de traspassos de RGC a IMV.

R3. Integrar, millorar i ampliar la informació disponible als registres administratius de la RGC
per incorporar informació que permeti detectar millor quins recursos i serveis cal mobilitzar per
reconduir la situació de les llars i persones beneficiàries de RGC.

Analitzar els efectes de la RGC sobre el mercat de treball, especialment la
compatibilitat de la RGC amb les rendes del treball a temps parcial (funció a).
Millorar l’anàlisi de cobertura de la RGC (funció c).

Informació requerida:
o Altes contractuals, altes de seguretat social i vida laboral (Observatori del

Treball i Model Productiu)
o Polítiques d’inclusió i activació i suspensions i extincions per motius laborals

(SOC , CURAM)
o Moviments a la baixa en la quantia per altes laborals (a temps parcial i a temps

complet) (CURAM)
o Informar del tipus de llar (nombrosa, monoparental) (CURAM)
o Ampliar informació sobre “perfil” laboral i problemàtiques de titulars i membres

(CURAM)

La importància de valorar l’impacte pressupostari de la RGC suposa actualitzar :

Model d’estimació de l’impacte pressupostari a curt termini de la RGC (2022 – 2024).
Actualitzar el model amb les dades d’implementació del període 2017-2021 per obtenir una
estimació del possible impacte en el període 2022-2024

Millorar l’anàlisi de cobertura de la RGC (funció c).
Contribuiria a analitzar la racionalització i simplificació de les prestacions existents
(funció d).
Informació requerida:

o CURAM i AS-400
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o Informació del nombre i distribució de les persones beneficiàries de RGC que
també són beneficiàries de l’IMV

o Polítiques actives d’ocupació i polítiques d’inclusió social: dades de persones
participants i cost.

Un cop acabat l’anàlisi la Julia Quintana passa la paraula al senyor Marc Balaguer i Puig
que consulta si la Comissió té preguntes o qüestions a resoldre.

Per donar pas a les intervencions dels assistents passem a l’últim punt de l’Ordre del dia

4. Precs i preguntes

La Vicepresidenta de la Comissió dona la paraula a l’Enric Morist, representant de la
Taula del Tercer Sector. Aquest agraeix l’explicació de l’Informe d’Ivàlua i reitera que
consideren que hi ha moltes persones que no hi accedeixen a la RGC encara que tenen les
condicions. Creu que és important la coordinació territorial, hi ha una altra part que és
l’acompanyament al dret, que hi ha persones que no arriben a demanar la RGC perquè estan
en situació d’extrema vulnerabilitat, que no hi estan accedint i que aquesta part no està prou
desenvolupada. Per altra banda, manifesta que tenim un gran repte en el tema de la inserció
laboral, tot i que el SOC té tota la disposició i està segur que s’obrirà una nova etapa, afirma
que la RGC és un pas perquè les persones recuperin la seva situació, i per tant, o hi ha una
bona entrada i un bon acompanyament abans de demanar la prestació a la finestreta o hi ha
una bona sortida i un seguiment d’aquesta sortida o aquí també tindrem un problema. Per la
resta entén que tot és molt positiu i agraeix la presentació d’Ivàlua.

La Secretaria de la Comissió passa la paraula a la senyora Enriqueta Durán Cordero, en
representació d’UGT.

Intervé la senyora Durán, agraint l’explicació i la feina feta a Ivàlua. Manifesta que està
totalment d’acord amb l’afirmació que fa el senyor Enric Morist, que hem de tenir en compte a
aquelles persones mes vulnerables. Pensa que no s’ha posat en marxa una campanya
específica en aquest aspecte. Exposa que la RGC ha de ser un pas d’entrada i sortida,
sobretot pels activables. També manifesta que partim d’una situació molt precària, ja que
l’IRSC fa 10 anys que està congelat. Li sorprèn la dada que arriba en menor mesura a famílies
amb mes membres, per tant hi ha unes desviacions que no s’entenen. La senyora Durán
manifesta que desprès de l’exposició de l’informe només té una proposta: muntar el grup de
treball en base al document d’Ivalua sobre que ha passat durant aquests 4 anys i a partir d’
aquí aplicar correctors i posar-se a treballar. El fet de reduir el temps de la resolució a 2-3
mesos i agraeix a Josep Vidal i al seu equip, que van treballar anteriorment a la RGC. Un altre
tema és com impacta l’IMV a la RGC. Recrimina al Ministeri que s’està fent amb l’IMV,
manifesta que no tenim dades. Demana un Protocol amb el Ministeri ja que el no tenir Protocol
entre IMV i RGC impedeix avançar amb la RGC. Agraeix la feina d tothom però reitera que
hem de seguir treballant perquè les dades milloren, sobretot amb el temps que passa en
implantar-se les polítiques d’activació.

La Secretaria de la Comissió li agraeix la intervenció i passa la paraula a la senyora Saida
Ehliluch, representant de l’organització sindical CCOO.
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Intervé la senyora Ehliluch, la qual s’afegeix a l’agraïment en la feina feta a l’informe d’Ivalua,i
exposa que confirma alguna de les qüestions que ja sospitava. Manifesta que comparteix
alguna de les manifestacions fetes pel senyor Enric Morist i per la senyora Enriqueta Durán.
Exposa que li sorprèn els 20 mesos de mitjana de gent que es perpetua en RGC. Entenc que
a nivell del SOC s’ha de fer un acompanyament perquè no repercuteix favorablement en la
RGC. També en temps de resolució, que entenc que 2-3 mesos creu que es bastant de temps.
Manifesta que la bretxa digital és important i afecta a la gent que no arriba a tramitar, sent un
obstacle. També veu que és un obstacle el fet que quants mes membres en la família tenen
mes dificultat per arribar i la quantia és menor. Manifesta que l’informe era esperat per millorar
el que estem treballant i creu que és necessari i urgent començar a millorar qüestions.
Manifesta que coneix que hi ha un diàleg entre Estat espanyol i Generalitat en el tema d’IMVi
vol que li avancem si hi ha hagut novetats, si n’hi ha un Acord.

La Secretaria de la Comissió agraeix la intervenció i dona la paraula a la senyora Silvia Miró,
representant de PIMEC, que ha demanat la paraula.

La senyora Miró, agraeix la feina feta a l’informe d’Ivàlua i es suma a les manifestacions
anteriors conforme era necessari aquest treball. Considera que l’acompanyament a les
persones de la RGC és essencial per tal de revertir la situació de les famílies que han hagut
d’accedir a la RGC. Cal reforçar les recomanacions de l’informe, com les de tenir accés a tota
la informació sobre els efectes de la RGC en el mercat de treball, en relació amb la seva
inserció. A mes de la complementarietat de la RGC a l’IMV i de l’impacte pressupostari de
cara a la feina a realitzar en aquest grup de treball que estem plantejant, perquè és del tot
necessari per la pressa de decisions.

La Secretaria de la Comissió agraeix la intervenció de la Silvia Miró i dona la paraula a la
senyora Mercè Civit, representant del Col·legi Oficial de Treball Social de Catalunya .

La senyora Civit agraeix el fet d’haver fet aquest informe. Considera que dona unes dades
generals que s’hauran de concretar. Estaria bé, quan hi hagin les taules territorials veure que
està passant en els territoris i anar a lo mes concret i proper. Per una altra banda considera
que com ha estat fet fins el maig de 2020 és impossible veure si ha tingut algun impacte el
Reglament de la RGC i si ha tingut algun impacte les modificacions de la Llei. Sobretot entén
que és una llei que és molt susceptible de modificacions i per tant estaria bé analitzar si es
requereixen fer més. Entén que és una bona notícia que s’ha reduït el risc de pobresa severa
però encara queda una part de la població que hem de tenir present alhora de possibles
modificacions de la RGC. Per exemple a nivell d’acompanyament, col·lectiu de persones
sense sostre. També considera que s’ha de tenir en compte el tema de l’edat, que no entren,
com les persones que han fet 18 anys, que han sortit d’un centre i que no poden arribar a la
RGC perquè encara no tenen la edat. Considera que hem d’analitzar aquest sector de joves
de 18 a 23 anys. En general manifesta que està contenta amb el que s’ha fet però que hem
de seguir treballant per estudiar i incloure altres col·lectius que no s’estan tenint en compte.
Comparteix el que han dit els companys sobre l’IMV, ja que entén que s’ha de fer alguna cosa
perquè funcioni ja que serviria per tal que funcioni millori la RGC, que passes a ser una
prestació complementaria i això permetria ampliar l’univers de les prestacions sobretot en els
col·lectius que encara no arribem.

La Secretaria de la Comissió agraeix la intervenció de la senyora Mercè Civit i dona la paraula
a la Vicepresidenta de la Comissió
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La Vicepresidenta de la Comissió explica que com l’informe va fins el mes de maig de 2020,
és cert que des d’aquell moment fins ara ha passat força temps i com s’han incorporat
modificacions posteriors això no s’ha pogut valorar. Es parlarà amb Economia i amb Ivàlua si
hi ha alguna manera d’actualitzar les dades, sense aturar res en relació amb el grup de treball.
En relació amb les intervencions fetes en el sentit que hi ha persones que haurien de ser
beneficiàries de la RGC i no la perceben, tenim accions a fer com, per exemple, donar més
difusió perquè arribi la informació a totes les persones que puguin ser possibles perceptores
tant de l’IMV com de la RGC, perquè la RGC te caràcter subsidiari, i recorda les dificultats que
ara tenim atès que són dues prestacions diferents que es gestionen des de dues
administracions també diferents. Es poden fer accions conjuntament, a traves dels
equipaments, de les oficines, etc, però també amb el suport de tots aquells que participen a la 
Comissió i de les entitats i altres administracions que també gestionen serveis socials perquè
totes les persones que pensem que a priori compleixen els requisits de RGC o del IMVel puguin 
percebre. Per tant, des d’aquest punt de vista salvar aquestes bretxes que poden ser digital o
de qualsevol altra tipus.

La Vicepresidenta li respon a la senyora Civit, en relació amb allò que manifestava sobre l’edat, 
quan deia que els nois de 18 anys quan sortien del centre on estaven tutelats es quedaven 
sense res, que tenim una prestació per ajudar als joves tutelats i ex tutelats, que amés a més 
és del mateix import que la RGC, i que, a més, aquest any hem proposat modificacions a la 
Llei d’acompanyament de pressupostos perquè aquestes persones ho puguin demanar uns
mesos abans de fer els 18 anys i així ho puguin percebre abans. Tambérelacionat amb això 
manifesta que el Departament vol simplificar el sistema de prestacions per tal que sigui mes
efectiu. Tenim prestacions, igual que ens passa amb l’IMV i la RGC, queen un percentatge molt 
alt persegueixen el mateix objectiu i que fins i tot podrien anar destinades a un col·lectiu 
similar, amb mínimes diferències, i per això hem de simplificar aquest sistema de prestacions.

La Vicepresidenta fa un últim apunt pel que fa al tema del IMV. Des del Departament s’ha
començat les negociacions amb el Ministeri d’Inclusió Social ja que som els primers
interessats que això sigui un sistema de finestreta única, i que la Generalitat pugui gestionar
l’IMV i la RGC, que fos tan fàcil com que la persona que vingués ja pogués fer les dues coses
alhora, però està clar que nosaltres ho hem de fer amb unes certes garanties i amb unes
certes condicions i de moment el que ens ofereix l’Estat no ens és satisfactori perquè ells
proposen un encomana de gestió, resolent i abonant ells la prestació. Per tant, hi estem
treballant amb la voluntat d’acabar gestionant l’IMV, perquè pensem que totes les persones
que tenen dret a l’IMV ja les hauríem de tenir en el sistema, perquè volem facilitar la vida a les
persones, que no hagin de fer dos tràmits diferents en paral·lel.

La Secretaria de la Comissió agraeix la intervenció de la Vicepresidenta i li dona la paraula a
la Secretaria d’Igualtat, la senyora Mireia Mata.

La Secretària d’Igualtat, la senyora Mireia Mata, en representació del Departament
d’Igualtat i Feminismes es suma a l’agraïment a l’equip d’Ivàlua. Manifesta que des de la
Conselleria d’Igualtat i Feminismes justament un dels temes que posaven sota la taula era la
manca de perspectiva de gènere que majoritàriament és per dones i que hi ha el compromís
del seu Departament per revertir aquesta mancança, per tant es posa a la disposició de la
Comissió.
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La Secretaria de la Comissió agraeix la intervenció de la Secretària d’Igualtat i dona la paraula
al Director general de prestacions socials, el senyor Jordi Miquel Sendra.

El senyor Sendra s’afegeix a l’agraïment de l’equip d’Ivàlua per aquest informe. Manifesta que
certament hauria estat molt útil tenir les dades més actuals en l’informe, el que passa és que
probablement quan ho tinguéssim actualitzat a data d’avui ja estaríem a 6 mesos vista, per
tant també podrien estar desfasades. Però en tot cas manifesta que és molt interessant el que
s’ha exposat i que ens pot servir molt en el grup de treball que es crearà. Un dels punts del
dia aprovats a l’anterior Comissió de 8 d’octubre de 2021, és la creació d’aquest grup de
treball. Per tant, pot començar a funcionar i en aquest sentit exposa que si aquest grup el
formen tots i cadascun dels membres de la Comissió de Govern serà inoperant. Ha de ser un
grup de treball més reduït i, per tant, farà una proposta en que hi anés un representant de
cada entitat, parlant bàsicament pel sector social i per part del Govern hi hagin els
representants que efectivament hi vulguin participar. Amb aquesta proposta, es farà la
convocatòria pertinent per iniciar els treballs d’aquesta Comissió. El Director general exposa
que ha iniciat algunes converses amb algun dels grups parlamentaris al Parlament de
Catalunya, proposant fer una sessió única i extraordinària amb ells, ja que sempre ens han
traslladat que el Parlament no coneix la Comissió de Govern i que hem de posar en valor que
és la Comissió i per tant seria interessant fer una reunió amb ells.

La Secretaria de la Comissió de Govern agraeix la intervenció del Director general de
prestacions socials i dona la paraula a la senyora Anna Tarrach, directora general de
pressupostos en representació del Departament d’Economia i Hisenda.

La senyora Tarrach manifesta que des del Departament d’Economia i Hisenda van creure
necessari avaluar la implementació de la RGC i per això es va encarregar a Ivàlua aquesta
feina. Creu que és fonamental avaluar qualsevol canvi que es vulgui implementar de la RGC
des de diversos angles, tant pels efectes que pugui tenir i també l’impacte pressupostari, ja
que ells vetllen perquè les coses que posem en marxa siguin sostenibles i es puguin pagar i
tinguin l’impacte desitjat. Per això contínuament està en marxa aquesta avaluació de la RGC.
No s’ha acabat l’avaluació i Ivàlua té l’encàrrec de seguir treballant al 2022. Per tant, seguirà
treballant d’una banda amb les recomanacions que han sortit per aquesta avaluació i desprès
de qualsevol altra suggeriment des d’aquesta Comissió i des dels grups de treball que es facin,
analitzar qualsevol de les propostes, des de molts punts de vista, però també des del punt de
vista de l’impacte pressupostari. El tema de l’IMV és fonamental perquè en la mesura que es
pugui alliberar pressupost podrà servir per resoldre alguna de les qüestions de la manca de
cobertura o altres aspectes que puguin sorgir. Manifestar que també l’avaluació intenta
contestar a alguna de les preguntes que ens fem, de si arribarà a la gent o no i de la taxa de
cobertura, etc. Però també ens obre altres preguntes, per exemple la de perquè hi ha gent
que tot i complint els requisits no accedeix a la RGC. Per tant, felicitar a la gent d’Ivàlua que
han fet un gran esforç i mes quan tenim un problema amb les dades, que ja ho heu comentat.

La Secretaria de la Comissió agraeix la intervenció de la senyora Anna Tarrach i dona la
paraula al senyor Francesc Roig de Caritas, en representació del Tercer Sector.

El senyor Roig diu que l’informe, tot i una mica més tard del previst finalment s’ha vist el valora
molt positivament per veure quin és l’estat de la qüestió, i que val la pena actualitzar aquestes
dades al moment actual, tot i que quan les tindríem ja tornaríem a estar desfasats. Hi ha una
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qüestió en què s’ha d’insistir. S’ha comentat que el Ministre Escribà coneix la situació que hi
ha a Catalunya i es planteja fer una enquesta. Però manifesta que si és veritat que es coneix
la realitat a Catalunya no fa falta que es faci cap enquesta, primer s’han de solucionar els
forats, tenint en compte que la RGC, amb les competències establertes i l’IMV l’acció ha de
ser complementaria. Perquè el que vol el ciutadà és que en el moment que demana la
prestació fins que se li concedeix no tingui aquesta llarga durada. L’informe d’Ivàlua posa en
evidència unes situacions que ja les tenim, per tant, resolguem-les, o com a mínim intentem
fer el màxim. Tenim molta gent que reuneixen els requisits però que passa molt de temps
entre que ho sol·liciten i ho perceben. Aquest grup de treball que es creï haurà de posar en
marxa l’operativitat de la llei, veient que permet, que hem de detectat que s’ha de canviar per
situacions de no eficàcia per resoldre les situacions de la ciutadania. La majoria de persones
que no s’hi poden accedir és pel dèficit de connexions, però tenen la visió que l’Administració
que no dona les solucions a la realitat de les persones i la situació social continua agreujada.
Aquesta situació està generant més economia submergida que encara aguanta una situació
no sostenible, si aquesta economia submergida deixa de funcionar tindrem un problema al
carrer.

La Secretaria de la Comissió agraeix la intervenció del senyor Roig i dona la paraula al
senyor Marc Balaguer, director general d’Ivàlua que agraeix les intervencions, que ajuden
a millorar l’avaluació continua que fan i permet incorporar altres punts de vista. Una d’aquestes
és perquè les persones que son elegibles i perquè no les demanen, també l’anàlisi de les
edats, que també desenvoluparem millor, l’anàlisi territorial és mes complexa amb les dades
que tenim, però podem mirar d’incorporar. Han demanat dades en l’àmbit d ela pandèmia,
tenen dades de setembre de 2021 pel col·lectiu activable i de juny de 2021 pel col·lectiu no
activable. Poden esperar a final d’any per poder fer una comparativa 2020-2021 que tindria
mes sentit. La incorporació de la perspectiva de gènere és rellevant. També manifesta que
l’accés a les dades és rellevant i no és fàcil. Les bases de dades que utilitzem s’han pensat
per la gestió de la prestació però no per l’anàlisi. Això suposa molta feina de depuració de les
dades, vetllant per l’anonimització. Són aspectes que són molt complicats. Si el repte que
tenim és saber què passa amb les entrades i sortides i tots els aspectes de la inserció laboral,
es necessiten dades del SOC per creuar-les amb les dades de la RGC. Les hem demanat i
no ens hem sortit i és molt important pel funcionament de la RGC.

La Secretaria de la Comissió agraeix la intervenció del senyor Balaguer i passa la paraula a
la Vicepresidenta de la Comissió que manifesta que atès que no hi ha més intervencions es
dona per finalitzada la sessió recordant que crearem aquest grup de treball i que treballarem
amb la Direcció general de Pressupostos i Ivàlua per actualitzar les dades. Lamenta que no
hagi pogut assistir el Director general del SOC, ja que tots valorem com molt necessari tant el
tema de l’activació laboral com el tema de disposar de dades del SOC.

La senyora Saida Ehliluch demana una última intervenció i pregunta que atesa la notícia de
la creació del grup d’experts de la renda bàsica, demana si la Comissió de Govern hi està
participant i què pensem sobre el fet que s’hagi deixat al tercer sector fora d’aquest espai.

La Vicepresidenta de la Comissió explica que la Renda bàsica no pivota en el Departament
de Drets Socials sinó en el de la Presidència i que no pot informar dels criteris en la composició
d’aquest grup assessor. Manifesta la necessitat que els treballs que es puguin fer des de
l’oficina que s’ha creat per gestionar la Renda bàsica es facin de forma coordinada ja que el
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Departament gestiona, no només la RGC sinó també altres prestacions, i que s’ha de tenir
molt en compte el sistema que tenim actualment perquè el programa pilot sigui efectiu.

Intervé la senyora Sira Vilardell, representant a la Taula del Tercer Sector per manifestar
que ells si que formen part d’aquest consell assessor i que li consta que la Sra. Civit,
representant del Col·legi Oficial de Treball Social de Catalunya també hi participa, per tant si
que hi ha representació d’agents socials.

Intervé la senyora Enriqueta Durán, representant d’UGT manifestant que els agents
socials, en primera instància són els sindicats i no s’ha comptat amb ells.

Intervé la senyora Mercè Civit i ratifica el que manifesta la Sira, que no sap quins criteris
han tingut per incorporar a experts al Consell assessor el que si hi ha representants altres
àmbits de govern i tenim present que està la RGC i l’IMV i ha d’haver una coordinació.

La Secretaria de la Comissió passa la paraula a la senyora Lorena Garcia, tècnica de la
Direcció General de Coordinació Interdepartamental, suplent del director general de
coordinació interdepartamental del Departament de Presidència. Manifesta que comunicarà 
al Director general de coordinació interdepartamental el fet que els sindicats , entant agents
socials també puguin participar en el projecte pilot de la Renda bàsica universal.

La Secretaria de la Comissió agraeix la intervenció de la senyora Garcia i passa la paraula
al senyor Josep Vidal, director general d’Economia Social i Solidària, el Tercer Sector i
les Cooperatives, representant del Departament d’Empresa i Treball, que proposa
convidar al Director de l’Oficina de la Renda Bàsica perquè expliqui a la Comissió el projecte
pilot de Renda Bàsica.

Intervé la senyora Duran amb la proposta que la Comissió instauri sessions perquè entitats
coneguin la feina de la Comissió, com ara el Parlament, i agraeix al senyor Sendra els
contactes en aquest sentit.

Sense més intervencions, la Vicepresidenta de la Comissió de Govern clou la sessió a les
14.30h.

ACORDS

-Aprovació de l’acta de la Comissió de Govern de la sessió anterior, de 8 d’octubre de 2021.
-Traslladar a la Direcció del SOC les qüestions exposades a l’informe d’Ivàlua en relació amb                 el
retard en les polítiques d’activació i amb l’accés a les dades.
-Actualitzar les dades de l’Informe d’Ivàlua.
-Convidar al Director de l’Oficina de la Renda Bàsica Universal a una sessió de la Comissióde
Govern.

La qual cosa certifico als efectes oportuns,
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